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Pere-Ignasi Fages viu a Ordis perqué el paisatge familiar de VEm-

pordá és el que sempre l'ha atret mes. Vint-i-cinc anys després de la 

mort del seu pare, el poeta Caries Fages de Climent, el recorda com un 

home intel-ligent, divertir i contradictori del qual es té una imatge mes 

mítica que real. Ara Pere-lgnasi Fages es dedica de pie a la prodúcelo 

cinematográfica I ha abandonar la política en acriu, en la qual havia 

destacat com un deis principáis impulsors de l'Assemhlea de Catalunya 

i com a secretari personal de Santiago Carrillo, a l'exili de París. 

- Per que vau decidir irntoi-íar-voí precisa-
meni a Ordii! 

- "Jo nü tinc ni cases ni un pam de 
térra de la mcva familia. Volia una casa 
a TEmpordá i vaig crobar que Ordis era 
un poblé agradable. Vaig comprar-la a 
Ordis de la matcixa manera que Thauria 
pogut comprar a qualsevol altre lloc de 
la zona. M'inreressava trohar-la en 
aque.st sector també perqué és a prop de 
l'aeroport de Perpinyá. El meu aeroport 
de servéis és el de Perpinyá, no el de 
Barcelona. Funciono amb companyies 
mes serioscs i mes barates que Iberia». 

- Vos sou el petii deh quairc filis de 
Caries Fages de Clíment. Com recordeu el 
vüsire pare! 

- «Les relacions entre pares i filis no 
acostumen a ser facils. El meu pare renia 
moka personalitat i aixo potser feia en
cara mes difícil la nostra relació. El re
cordó com una persona divertida, amb 
mole sentit de Hiumor, prou inteMigent 
i amb una personalitat mes ^'irada cap 
enfora que cap a la familia». 

- Des del piint de vista ideoló^c, sen 
té una imaige de persuna conservadora. 
Respon a ¡a realitai, aquesta imatge! 

~ «Aquesta imatge que se'n té és na-
turalment la que ell mateix donava. Es 

au néixer a Barcelona, 
pero viviu a Ordis i us 

deven sentir empordanés. 
- "Vise a Ordis des del 

1979 o el 1980. No sé mai on paro, pero 
el meu únic domicili és a Ordis, tot i que 
passo una part del mes a Barcelona i una 
altra bastant important a París, a mes 
deis constants viatges a que m'obliga la 
feina. Espero que un dia podre passar 
raolt mes temps a l'Emporda que enlloc. 
Tota la branca del meu pare es emporda-
nesa: de Cascclló, Figueres... La de la 
meva mare és de Sant Sadumí d'Anoia i 
de Vilafranca del Penedes. Tinc, dones, 
els meus orígens en dues de les comar
ques mes emblemátiques del país». 
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Pere-Ignasi Fages i Mir va né¡-
xer el 30 de juny del 1942 a Barce
lona i v¡u a Ordis. Es el fill petit del 
poeta Caries Fages de Clíment. Va 
comentar estudis de Dret i va aca
bar a Madrid la carrera de Periodis-
me. Va ser I'encarregat de les rela-
cioiis amb eis mitjans de comuni-
cació en la tancada d'intel-lectuals 
a Montserrat durant el Procéa de 
Burgos i al conien^ament de l'As-
semblea de Catalunya. 

Va haver d'exiliar-se a París 
entre el 1971 i el 1975, període en 
que va ser secretar! de Santiago 
Carrillo. Es declara un fervent se
guidor del maníisme revolucionan, 
peí qual va interessar-se arran de la 
fascinado que sentia peí cinema 
rus i la Revolució d'Octubre. De 
definir-se pro-soviétic va passar a 
ser molt crític amb la política deis 
paísos de Test d'Europa ais quals va 
vlatjar mentre era a París, en veure 
que no funcionaven ni des d'un 
punt de vista economic ni peí que 
fa al respecte per les IHbertats. Va 
deixar de militar ai PSUC el 1985 i 
ara pensa que ni IC ni lU renen un 
projecte polítíc. 

Va comentar en el món del ci
nema dirigint sessions de cine-club 
a la Casa de las Congregaciones 
Marianas, de Barcelona, sota l'em-
para deis jesuítcs, i promovent unes 
trobades a Sítges que van conver-
tir-se en el precedent del festival de 
cinema que hi té lloc cada any. 

curios, pero a mi no em va parlar mai 
d'altres posicions ideologiques i cultu
ráis que les conservadores. Es de gran 
que he descobert que el meu pare havia 
estat ais organs de i-lirecciü d'Unió So
cialista de Catalunya i que hi va teñir 
un paper rellevant durant la dictadura 
de Primo Je Rivera, per cxemple. Era 
LUÍ hoine contradictori. Socialment, 
era conservador. No volia i|üe li to-
quessin la scva propietat, que per a ell 
era com si tos de dret diví». 

- En aspectes morah ti d'ahm mena, 
també ha era, de cumervador! 

- "No era gens conservador ni en 
els costums ni en les qücstions cultu
ráis. En aquests aspectes, era mes aviat 
una persona oberta. En política, li to-
cava ser conservador. Els seus interes-
sos de classe i personáis els tenia ben 
assumits. Jo cree que no va ser mai un 
franquista, i que en el íons estava entre 
els seus intercssos personáis i les seves 
conviccions. Tot plegat li donava un 
bull de cinisme volguc. Recordó que, 
quan jo era mainada, a casa meva, a 
Castelió, hi !ia\'ia un escrit a la paret 
que teia cinc o sis metres. amb lletres 
vermelles molt grans, i que havia pin-
tat gent de Falange després de la gue
rra. Oeia: Aquí vive un rojo sepáratela. 
El meu pare no va voler que s'esborrés. 
Fa pocs anys encara se'n veien restes, 
fins que la paret s'ha anat escrosconant. 
Jo tenia set o vuic anys, i li preguntava 
com era que no volgués fer desaparéi-
xer la pintada. E1Í em responia: Per 
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que? Que aquests Hlls de puta hagin es-
cric aixó és un honor per a mi. Era, 
dones, una persona contradictoria. El 
seu no barcelonisme i la seva actitud en 
temes eclesiastics o religiosos Than fet 
un personatge molt desdibuixat». 

- De ruig, JK) ha era. 
- "Roig segur que no». 
- Separatista potser si? 
- «Jo cree que era separatista de 

l'Emporda. Quan pariava deis comtes 
d'Empúries en deia ek nostres le^tíms so-
biram. No sé a l'época d'Unió Socialista 
de Catalunya, pero mentre jo el vaig 
tractat sempre va defensar unes iictituds 
monarquiques i federáis. Poc abans de 
morir, lí va dictar al seu amJc Roca un 
text que, mes o menys, afirmava: Si els 
catalans fússim negres, ja tindríem ¡a inde-
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pendencia. Era un personatge atrevic i 
contradiccori, li ugraJaveii els jocs de 
páranles i la provocaciü. Per tant, és difí
cil saber el que pensava exactament». 

- No Hs ja la seinació que sovíni es, 
parla mes de la aeva persona que de la 
seva obra? 

- "La seva obra és en gran pare 
desconeguda fins i tot pels mes propers 
a ell, perqué ha estat publicada molt 
fragmentáriament. Aixo obceix a 
raons de tipus familiar. Qui te el con
trol deis seus drets literaris desgracia-
damcnt no som eí conjunt de la famí-
lia, sino el germá gran, Es una situacio 
que patim cots i que a mí em molesta 
molr. Contínuament rebo trucades 
d'cJlrors interessats a publicar-ta, pero 
jo no bi puc íer res». 

- La pan de la aeva ubra que ha esiai 
publicada, quin percentaige represema en 
reiació amb el conjum del que va cscriure! 

- «Hi ha un Ilihre de memorics inedit, 
algunes nuvcMes de jüventut que havia 
revisat, alguna obra de teatre... Jo compto 
que deu haver-bi publicat un trenta o un 
quaranta per cent de la seva obra». 

- El desconeixemeni de ¡a seva obra Iw 
contribuii a miüficar'lo? 

- "El personatge que cll componia es-
timulava que se'n creé-s un mite. S'expli-
quen d'ell moltes coses que no son certcs. 
Se !i atribueixen molts epigrames que no 
son seus. A ell aixo li feia moka gracia i 
deis que considerava bons deia: Aquest no 
és mcu, pero me'l quaio. Hi ha un ceri mice 
sobre ell i está molt mal citar. El mes llarg 
que s'ha publicat sobre la se\a persona és 
el text que en va escriure Josep Pía. En 
aquest text, Pía juga. Diu que per a ell era 
im desconegut. Aixo no és cert. Jo havia 
estat moltes vegades al mas Pía, a la vora 
del foc, amb Pía i el meu pare. No eren 
amics, pero el meu pare l'admirava mole i 
s'havien traccat molt mes del que Pía diu. 
Tot cscriptor és un mentider professional». 

- Per que el vosire pare ha esuu íiijiis-
lameni ublklai pels hisiorkulors de la liiera-
lura catalana d'aquest segíe? 

- "El seu perfil és difícilment enca-
sellable. La gent no sap si era carca o 
progressista, franquista o no, catalanista 
o no. A mes, ell va teñir una actitud 
molt localista, sobretot al final de la 
seva vida, i va estar absolutament al 
marge del redrcgament cultural cátala. 

Ben aviai es va convertir en un 
deis máxims impulsors del cinema 
militant que es feia ais anys 60 i 70 
a l'Estat espanyol. Recorda que 
s'havien muntat expressament ma-
nifestacions, com una contra la Pa-
namerican durant la guerra del 
Vietnam, per poder-Íes rodar en ci
nema. Algunes d'aquestes filma-
cions, amb l'ajut tecnic de la tele-
visió sueca, van donar la volta al 
món. Ell coordinava des de París 
les filmacions d'aquest tipus d'actes 
i fins té presenLS unes ímatges que 
es van poder filmar amb una came
ra diminuta a la presó de Caraban-
chel, per iMustrar la realitat que es 
vivía en aquell moment. 

Ara és el president de l'Asso-
ciacíó de Productors Cinematográ-
fics de Catalunya i máxim respon
sable de l'empresa de producció 
Cyrk, SA. Ha produít peMícules 
com Umbracle, de Pere Portabella; 
Me's ej\lla de la passió, de Jesús 
Garay; Olnnpicament morí, de Ma
nuel Esteban; Ek mars del sud, de 
Manuel Esteban; Aúantic. Rende;: 
vüus, de Claire Sacbernian; Els filis 
del diable, de Claude Gagnaire; i, 
sobretot, H92, de Ridley Scott, 
una producciü de 4-000 milions de 
pessetes que ha estat una de les mes 
cares que s'han fet a Europa en ci
nema. Diu que no dirigirá mai cap 
pel-lícula perqué el que a ell li 
agrada ja ho han fet directors com 
Renoir i Visconti. 
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També hi inflneix el dcsconeixcment de 
Tobm. De vcgadcs el que se'n coneix 
mes son els epigrames en el sen vessanr 
xaró, que molesten un cert sector de crí-
cics henpensants. Es cüneixen mes els 
seus epij^rames que els seus sonets i pot-
ser teñen mes pes específic els seus so
nets que eis seus epigrames», 

- Parlem de la vosira vinculado a mi-
ciatives com l'Assemblea de Catalunya. 
Vas hi muJH^aT un paper imporiani. 

- •'Dunmt la tancada d'inteMectuals 
a Montserrat peí Procés de Burgos, jo 
vaig portar ¡es relacions amb la premsa. 
Moltes de les sesstons preparatories de 

• TAssembíea de Catalunya es van fer a 
casa nieva. Jo políticament era indepen-
dent. La gent del cinema tenfem una 
certa practica a comunicar-nos a través 
del radio-relcfon, etc. Arran d'aquestes 
circumstancies, eai van demanar que por
tes els temes de segurecat i d'organització 
exterior de l'Assemblea de Catalunya. 
Aixo va provocar que jo fos el primer re-
prcsaliat i que hagués d'exiliar-me». 

- Vau haver de marxar a París. 
- "Sí. M'hi vaig estar fins poc des-

prés de la mort de Franco. A mi cm van 
donar el que potser \'a ser el primer pas-
saport del postíranquisme. Quan es va 
formar aqueli govern estrany amb Arias 
Navarro, Areilza i companyia, Areilza 
va venir a París a presentar un govern 
pre-democrátic i va ter una conferencia 
de premsa a l'ambaixada. Jo en aqueli 
moment exercia de periodista fent una 
crónica diaria a Tele-Expréi que firmava 
amb el pseudonim Pere Portas. L'agregat 
de premsa de l'ambaixada, que em co-
neixia períectament, em va dir que no 
podia entrar-hi perqué no estava apun-
tat a la llista de periodistes acrcditats. 
Aquest funcionari es va trobar amb la 
sorpresa que tots els mitjans de comuni-
cació espanyols acreditats a París, inclo-
ent-bi TVE i l'agéncia Efe, van dir que, 
si jo no entrava a l'ambaixada, ells tam-
poc no hi entrarien. Es un deis records 
mes bonics de la meva vida». 

- Fiíiíilíiii.̂ ?!! n-s devien deixar-hi entrar. 
- «Sí. Van accedir que hi entres. Lla-

vors ja ens havíem posat d'acord amb en 
Tristán la Rosa, en Feliciano Fidalgo i els 
akres periodistes que hi havia a París que 
jo seria qul obriria la conferencia de 
premsa demanant els passaports per ais 
exiliats. Areil:a se'n va sortir com va 
poder. Al final de la conferencia de prcm-
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s;i, un deis seus homcs em va Jir que ja 
em donarien el passaport a\'iat. Vaig 
estar encara un temps sense tenir-ne, 
pero el dia 1 de gener em va trucar l'am-
baixador dient que ja tenia el passa
port». 

- A I'L'.VÍ'ÍI, KS vau ^uanyar la vida 

com a pertüdisiü? 

- «Sí. Trehallava moltes hores pur-
tant roficina política de Santiago Carri
llo, pero només vaig ser alliberac del 
PCE duranc dos mesos. Devia ser l'any 
1973. Hi va haver una reunió molt im-
portant a BrusseMcs per parlar del futur 
de les comunitats europees, a la qual hi 
anaven des de Boyer fins a Garrigues, 
passant per Roca, Cañellas, Altares-
Manuel Ibáñez Escofet em va demanar 
que hi anés com a periodista. En aquella 
reunió, Armando Lope: Salinas repre-
sentava el PCE. La trohada durava dos 
dies i al final del primer dia eas va arri
bar la noticia que a Madrid hi havia 
bague una detenció molt important de 
persones del comité provincial de Ma
drid del PCE. Llavors Annando López 
Salinas ve i em dlu que se'n va a Ma
drid, perqué era Túnic que no havia cai-
gut i volia anar-hi per reorganitzar el co
mité. Jo li vaig comentar que no podia 
marxar, perqué no L[uedava ningú de la 
nostra familia política a la reunió. Em va 
respondre que ja cm quedava jo». 

- Vau accepiar de representar d 
PCE? 

- "Jo li vaig insinuar que era allá 
com a periodista i que no poJia repre
sentar el PCE. Eli cm va suggerir que 
no hi intervingués, pero que si calía... 
Un cop va haver marxat Armando 

Lope: Salinas, Múgica, que hi era peí 
PSOE i desprcs va ser ministre, va fer 
un atac ferocge al PCE aiirmant que era 
una vergonya que hagués assistit a una 
reunió un partit que no era democratic. 
Aixó em va obligar a aixecar-me de la 
meva cadira de periodista i a ocupar el 
lloc d'Armando López Salinas. El co-
missari europeu que presidia la reunió 
em va deixar intervenir i em va donar 
la rao. Jo vaig fer les cróniques de la 
trohada per al diari i el resultat va ser 
que Múgica va amena9ar el director del 
meu diari que ell explicaria pública-
ment que el secretari de Santiago Ca
rrillo era el corresponsal a París d'un 
diari del comte de Godo. Davant aixo, 
em va .suspendre de feina al diari i em 
vaig trobar durant dos mesos vivint del 
que em donava el partit, perqué no 
tenia ni un fraiic-. 

- Aígií del PSOE devia pensar niés 
lard que ÍVict/índ de Miígicrt no havia 
eslai coríecui! 

- "Un dia em vaig trobar Felipe 
González, a qui ja coneixia perqué a 
través meu s'havia pogut entrevistar 
amb Santiago Carrillo quan ell encara 
no era secrecari general del PSOE, I em 
va preguntar com estava, Li vaig dir 
que molt malament i li vaig explicar el 
cas. González va obligar Múgica a re
dactar una carta excusant-se i apro\'ant 
la meva actitud com a periodista a 
BrusseMes, dient que havia estat d'una 
neutralitac i una objectivitat exquisi-
des. Quan vaig enviar-la a Ibáñez Esco
fet, em va reintegrar al diari». 

- Líi vostra dedicada ai periodisme 
uheeix a aquesta situado excepdonal a 
i'exili, pero el vostre veritabk nfid és d de 
ríneasta. D'on us ve d vome interés pd 
dnema! 

- «Jo estic vincular al món del ci
nema des deis 14 anys. Ja al coldegi de 
jesuítes al qual anava vaig muntar una 
productora de cinema. I ais 17 anys, a 
la Casa de las Congregaciones Maria
nas, de Barcelona, vam organitzar un 
cine-club amb una colla d'amics. Mes 
tard, en vaig muntar un altre al SEU 
universitari i vaig comentar a publicar 
artícles sobre cinema. L'any 1967, amb 
i'Antoni Kirchner i en Jaume Figueres 
vam obrir la primera sala d'art i assaig 
que hi va haver a l'Estat espanyol, el 
Publi. Féiem una mica de tot: teníem 
cinemes, distribuíem pel-li'cules i vam 
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comenijar a produir-ne. La primera que 
vam produir va ser, el 1970, Cabezas 
cortadas, de Glauber Rocha, que es va 
rodar a Sant Perc de Roda, Castelló 
d'Empúries...». 

- Coin comhináveu en aqudki época el 
vostre intent de reivindicar un cinema inde-
pendeni i la necessiiai de ^uanyar-vos la 
vidü a través del cinema? 

- «En aL|uell moment hi havia dos 
possibles cinemes: l'americá, de la indus
tria i.le Tespectacle, i un cinema diferent, 
d'autor, (.[ue demostrava que no necessá-
riament era el resultat d'un muntatge 
económic. Llavors el cinema americá, i 
la cultura americana en general, estava 
en baixa forma, i els festivals de Canes i 
de Venécia es feien gairebé sense la 
presencia del cinema america. Es a dir, 
en aquells instancs el cincíua se'ns apa-
reixia com una industria cultural relati-
vament barata, molt mes semblant a la 
del disc i el Ilibre. A mes, era un mo
ment d'una gran politització en la vida 
cultural. Es a dir, una pel-lícula difícil 
d'un director important, com Rocha, la 
veien 10.000 o 12.000 espectadors a 
Barcelona. Aixo no et permctia muntar 
cap gran industria, pero fcia possible que 
sobrevisquessis. En aquella época, podí-
em estar fent cine d'una manera molt 
Iligada a la praxi cultural i política que 
hi havia. Avui, en canvi, jo tínc les 
meves idees polítiques, pero el que faig 
en cinema no hi té res a vcure. Ara sé 
que és gairebé impossible guanyar diners 
fent el cinema que a mi m'agradaria fer. 
Llavors sí que era possible». 

Xevi Planas 
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